

# မြန်မာကုန်သွယ်မှုမြှင့်တင်ရေးအဖွဲ့ နေ့စဉ်ဈေးကွက်သတင်းလွှာ



November 8, 2019

Volume 25, Number 6

### ၈.၁၁.၂၀၁၉

ကမ္ဘာ့ရွှေဈေး	= ၁၄၆၈ /-US\$
မြန်မာ့ရွှေဈေး	= ၁၁၉၉၀၀/- ကျပ်
ဒေါ်လာဈေး	= ၁၅၂၂/- ကျပ်
CBM Rate	= ၁၅၁၇.၃ /ကျပ်
ယူရို တစ်ယူရို	= ၁၆၇၇.၀ ကျပ်
စင်ကာပူတစ်ဒေါ်လာ	= ၁၁၁၆.၄ ကျပ်
စတာလင်ပေါင်တစ်ပေါင်	= ၁၉၄၅.၃ ကျပ်
ဂျပန်ယန်းတစ်ရာ	= ၁၃၈၈.၃ ကျပ်
ဩစတြေးလျတစ်ဒေါ်လာ	= ၁၀၄၄.၄ ကျပ်
တရုတ်ယွမ် (တစ်ယွမ်)	= ၂၁၇.၀၅ ကျပ်
အိန္ဒိယရူပီး (တစ်ရူပီး)	= ၂၁.၃၀၆ ကျပ်
ကိုရီးယားဝမ်တစ်ရာ	= ၁၃၁.၁၀ ကျပ်
မလေးရှားရင်းဂစ်	= ၃၆၇.၁၂ ကျပ်
ထိုင်းဘတ်တစ်ဘတ်	= ၄၉.၉၄၄ ကျပ်

Source: CBM Rate, etrademyanmar.com

## ဆန်စပါးဈေးကွက်သစ်ရှာဖွေရေးအဖွဲ့များ တရုတ်၊ ဖိလစ်ပိုင်နှင့် အီးယူသို့ သွားမည်

ဆန်စပါးဈေးကွက်သစ်ရှာဖွေရန် တရုတ်၊ ဖိလစ်ပိုင်နှင့် အီးယူနိုင်ငံများသို့ ဆန်ကုန်သည်များပါဝင်သည့် ကိုယ်စားလှယ်အဖွဲ့များ သွားရောက်မည်ဖြစ်ကြောင်း မြန်မာနိုင်ငံဆန်စပါးအသင်းချုပ်က သိရသည်။ ဆန်ဈေးကွက်ရှာဖွေရေးအဖွဲ့တွေဟာ တရုတ်ကို နိုဝင်ဘာ ၅ရက်သွားမှာဖြစ်သလို ဖိလစ်ပိုင်ကိုလည်း နိုဝင်ဘာ ၁၁ရက်မှာ ဆက်သွားမယ်။ လောလောဆယ်တွေ့နှစ်ခုသွားမယ်။ အာဖရိကနဲ့ အီးယူကိုလည်း သွားဖို့ရှိသေးတယ်ဟုပြောသည်။ အဆိုပါ ဈေးကွက်ရှာဖွေရေးအဖွဲ့များတွင် ဆန်ကုန်သည်များ၊ သက်ဆိုင်ရာအစိုးရဌာနမှ ကိုယ်စားလှယ်များပါဝင်ရေး စီစဉ်လျက် ရှိသည်။

အာဖရိကဈေးကွက်သည် ဆန်အကျိုးအကြေးများကို ဝယ်လိုအားများသည့် ဈေးကွက်တစ်ခုဖြစ်သော်လည်း ယခုနောက်ပိုင်းတွင် အခြားအဆင့်မြင့် ဆန်အမျိုးအစားများအပေါ်တွင်လည်း စိတ်ဝင်စားမှုရှိလာခြင်းကြောင့် ဆန်အရေအတွက် အများအပြားရောင်းချနိုင်ရန် ရည်ရွယ်သွားရောက်ခြင်းဖြစ်ကြောင်းသိရသည်။ ထို့အတူ မြန်မာ့ဆန်အများဆုံးဝယ်ယူနေသည့် တရုတ်သို့ပင်လယ်ရေကြောင်းနှင့် နယ်စပ်လမ်းကြောင်းမှ ပိုမိုတင်ပို့နိုင်ရေးအပြင် အာရှဈေးကွက်ဖြစ်သည့် ဖိလစ်ပိုင်သို့ လည်း ဈေးကွက်၊ ဈေးနှုန်းဆိုင်ရာနည်းလမ်းများကို နှစ်နိုင်ငံတာဝန်ရှိသူများဆွေးနွေးမည်ဖြစ်ကြောင်း သိရသည်။

အလားတူ ဥရောပသမဂ္ဂ(အီးယူ)က ယခင်ဘဏ္ဍာနှစ်မှစ၍ ဆန်လုံးရှည် အမျိုးအစား (၁၆ မီလီမီတာအထက်) ဆန်များကို သုံးနှစ်အထိ အခွန်ပြန်လည်ကောက်ခံသွားမည်ဖြစ်သဖြင့် အရည်အသွေးမြင့်ဈေးကွက်တစ်ခုဖြစ်သည့် အီးယူသို့ ဆန်တင်ပို့မှုလည်း အထိုက်အလျောက်လျော့ကျခဲ့သည်။ ၂၀၁၈-၁၉ဘဏ္ဍာနှစ်တွင် မြန်မာ့ဆန်ကို တရုတ်သို့ တန်ချိန် ၇၄၀၀၀ ကျော်၊ ဖိလစ်ပိုင်သို့ တန်ချိန် ၂၅၀၀၀ ကျော် ၊ အီးယူသို့ တန်ချိန် ၄၉၀၀၀ ကျော်၊ အာဖရိကသို့ တန်ချိန် ၅၆၀၀၀ကျော် တင်ပို့နိုင်ခဲ့ပြီး ပြည်ပသို့ ဆန်နှင့်ဆန်ကွဲတန်ချိန် ၂၃ သိန်းခန့် အမေရိကန်ဒေါ်လာ သန်း၆၉၀ ကျော်ရရှိခဲ့ကြောင်း အသင်းချုပ်ကသိရသည်။

Sources: The Farmer Media

[https://www.facebook.com/myanmaawba/?ref=page\\_internal](https://www.facebook.com/myanmaawba/?ref=page_internal)

### CONTACT US

ကုန်သွယ်မှုသတင်းအချက်အလက်နှင့် သုတေသနဌာနခွဲ

ဖုန်း ၀၁-၃၇၁၂၀၃  
၀၁-၃၇၆၄၁၆  
၀၁-၃၇၆၄၉၀  
ဖက်စ် ၀၁- ၃၇၆၄၁၆

<http://www.myantrade.org>  
[myantradetir2016@gmail.com](mailto:myantradetir2016@gmail.com)

**ဟောင်ကောင်ဒေသ၌ အိမ်ခြံမြေဈေးနှုန်း ကျဆင်းလာခြင်း**

ဟောင်ကောင်ဒေသ၌ အိမ်ခြံမြေရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှုများမှာ တရုတ်ပြည်မကြီးမှ အများဆုံး ရင်းနှီးမြှုပ်နှံထားခြင်းဖြစ်ပြီး ၂၀၁၈ ခုနှစ် စာရင်းအရ တရုတ်ပြည်မကြီး၏ ပြည်ပ၌ အိမ်ခြံမြေ ရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှု၏ ၆၀ ရာခိုင်နှုန်းမှာ ဟောင်ကောင်ဒေသ၌ ဖြစ်ကြောင်း၊ သို့သော် ယခုနှစ် ဆန္ဒပြမှုများကြောင့် တရုတ်ပြည်မကြီးမှ နယ်စပ်ဖြတ်ကျော် ဝယ်ယူမှုများမှာ အာရှ-ပစိဖိတ်ဒေသများသို့ ရွှေ့ပြောင်းသွားပြီး အိမ်ခြံမြေဈေးနှုန်းများ ကျဆင်းလာ ကြောင်း၊ ဟောင်ကောင်ဒေသ၌ ဆန္ဒပြမှုများ ကြာရှည်စွာ ဆက်လက်ဖြစ်ပေါ်နေမည်ဆိုလျှင် အိမ်ပိုင်ရှင်များအား အိမ်ခြံမြေဈေးနှုန်းများလျှော့ချရန် ဖိအားများ ဖြစ်စေမည် ဖြစ်ကြောင်း၊ ဟောင်ကောင်မှ အိမ်ခြံမြေရင်းနှီးမြှုပ်နှံသူများအနေဖြင့် စိတ်ချသေချာရသော ပြည်ပနိုင်ငံများတွင် ရင်းနှီးမြှုပ်နှံ သွားကြလိမ့်မည်ဖြစ်ကြောင်း၊ ဟောင်ကောင်ကုမ္ပဏီဖြစ်သည့် JLL ကုမ္ပဏီမှစာရင်းအရ ၂၀၁၉ ခုနှစ်၊ တတိယ လပတ်တွင် ဂျပန်၊ ဗြိတိန်နှင့် ဩစတြေးလျနိုင်ငံတို့တွင် ဟောင်ကောင်အိမ်ခြံမြေကုမ္ပဏီများသည် ထိပ်ဆုံးတတိယနေရာတွင် ရှိနေ ကြောင်း၊ ယခုနှစ်တွင် ဟောင်ကောင်မှ ဥရောပ၌ အိမ်ခြံမြေရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှုမှာ တည်ငြိမ်နေကြောင်း၊ ဟောင်ကောင် ငွေကြေးဈေးကွက်မှာ ပြန်လည်ဦးမော့လာနိုင်သော်လည်း အိမ်ခြံမြေ ရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှု ဈေးကွက်မှာ ကျဆင်းနေဦးမည် ဖြစ်ကြောင်း ၂၀၁၉ ခုနှစ်၊ အောက်တိုဘာလ ၂၉ ရက်နေ့တွင် South China Morning Post သတင်းစာ၌ NicholasmSpiro က ရေးသားဖော်ပြထားပါသည်။

**Source:** စီးပွားရေးသံမှူး-ဟောင်ကောင်

**ဟောင်ကောင်ဒေသ၌ စီးပွားရေးကျဆင်းမှုများကြောင့် ချေးငွေအတိုးနှုန်း လျှော့ချ ခြင်း**

ဟောင်ကောင်ငွေကြေးအာဏာပိုင်အဖွဲ့ (Hong Kong Monetary Authority-HKMA)သည် လပေါင်းများစွာ အမေရိကန်ဗဟိုဘဏ် ( Federal Reserve )နှင့် တူညီ ထားရှိသည့် ချေးငွေနှုန်းထားအား ၂၀၁၉ ခုနှစ် အောက်တိုဘာလ ၃၁ ရက်နေ့က ချေးငွေနှုန်းထား ၃ ရာခိုင်နှုန်း လျှော့ချခဲ့ကြောင်း၊ ကမ္ဘာ့စီးပွားရေးကျဆင်းမှု ရပ်တန့်နေမှုများမှ တာဆီး ကာကွယ်နိုင်ရန် ကမ္ဘာလုံးဆိုင်ရာ ဗဟိုဘဏ်များနှုန်းထားနှင့်အညီ ဆက်လက်ထားသွား မည်ဖြစ်ကြောင်း၊ ယင်းကြောင့်အခြေခံ ချေးငွေနှုန်း ၂ ရာခိုင်နှုန်း ချက်ချင်း လျှော့ကျသွားမည် ဖြစ်ကြောင်း၊ စီးပွားရေးလုပ်ငန်းငယ်များအတွက် ဖိအားများ လျော့နည်းစေရန် ရည်ရွယ်ခြင်း ဖြစ်ပြီး Hongkong and Shanghai Banking Corporation (HSBC)၊ Standard Chartered Bank နှင့် Bank of China (Hong Kong)အစရှိသည့် ဘဏ်တို့အနေဖြင့် ချေးငွေနှုန်းထားများအား ၁၁ နှစ်အကြာ ကာလအတွင်း ပထမဆုံးအကြိမ်လျှော့ချခြင်းဖြစ်ကြောင်း၊ ယခုအခါ ဟောင်ကောင်ဒေသ၏ စီးပွားရေးမှာ တတိယ(၃)လပတ် ၏အတွင်း ၃.၂ ရာခိုင်နှုန်း ကျဆင်း သွားကြောင်း၊ ယင်းမှာ ရာစုနှစ်တစ်ခုအတွင်း အဆိုးရွားဆုံးဖြစ်သော စီးပွားရေး ကျဆင်းမှု ဖြစ်ကြောင်း၊ ဟောင်ကောင်၌ အင်အားအကြီးဆုံးဘဏ်ဖြစ်သည့် HSBC သည် ဟောင်ကောင်ကုမ္ပဏီများ အကြပ်အတည်း ဖြစ်နေချိန်တွင် ကူညီရန် တာဝန်ရှိကြောင်း The Bank's Asia Pacific ၏အကြံပေးဖြစ်သူ Geporge Leung ကပြောကြားခဲ့ ပါသည်။ ၁၉၈၃ ခုနှစ်မှ စတင်၍ ဟောင်ကောင်ဒေါ်လာငွေကြေးသည် အမေရိကန်နှင့် ရင်ပေါင်တန်းနိုင်ခဲ့ကြောင်း ဟောင်ကောင်ငွေကြေး အာဏာပိုင်မူဝါဒမှ ပြသနေကြောင်း၊ အမေရိကန်အတိုးနှုန်းနှင့် တူညီသည့်နှုန်းထားဖြင့် ငွေချေးမှု အကျိုးဆက်အနေဖြင့် ဟောင်ကောင်ဒေသ၏ စီးပွားရေးအား ထိခိုက်စေပြီး ဟောင်ကောင်ငွေကြေးအာဏာပိုင် အဖွဲ့အနေဖြင့် ငွေကြေး မူဝါဒအား ငွေကြေးဖောင်းပွမှုကို ထိန်းချုပ်နိုင်စေမည့် လက်နက်အဖြစ် အသုံးပြုနိုင် စွမ်းအားကို ကျဆင်းစေကြောင်း၊ ၂၀၀၈ ခုနှစ်က ဖြစ်ပွားခဲ့သော ကမ္ဘာ့ငွေကြေး အကြပ်အတည်း ဖြစ်ပြီး နောက် အတိုးနှုန်းလျှော့ချခဲ့ရာ နိုင်ငံခြားငွေ ခန့်မှန်းခြေ အမေရိကန် ဒေါ်လာ ၁၃၀ ဘီလီယံ ဟောင်ကောင်သို့ ဝင်ရောက်ခဲ့ပြီး ဟောင်ကောင်ဒေသ၏ အိမ်ခြံ မြေဈေးနှုန်းမှာ ကမ္ဘာ့မြို့ပြများအကြားတွင် အမြင့်ဆုံးဖြစ်ခဲ့ကြောင်း ရေးသားဖော်ပြထားပါသည်။ အတိုးနှုန်းများ လျှော့ချခြင်းဖြင့် စီးပွားရေး လုပ်ငန်းများ ရေရှည်တိုးချဲ့နိုင်ရန် သင့်တော်စွာ ဆောင်ရွက်ရာတွင် ဘဏ်များ၌ထားရှိသည့် အရန်ငွေကြေးမှာ လျော့နည်း သွားကြောင်း၊ အရန်ငွေကြေး သည် အနာဂတ်စီးပွားရေး အခြေအနေအား စောင့်ကြည့်လိမ့်မည်ဖြစ်ကြောင်းနှင့် ကမ္ဘာ့ စီးပွားရေးနှေးကွေးမှုအပေါ် သက်ရောက်နိုင်ပြီး မူဝါဒများမှာလည်း မသေချာသည့် အခြေအနေတွင်ရှိနိုင်ကြောင်း၊ ဟောင်ကောင်ဒေသ၏ တံခါးဖွင့်စီးပွားရေးမူဝါဒမှာ ကမ္ဘာ့မတည်ငြိမ်မှုများနှင့် လွတ်ကင်းနိုင်ခြင်းရှိမည်မဟုတ်ဘဲ ကမ္ဘာ့ စီးပွားရေးနှေးကွေးမှု၏ ဖိအားနှင့်ရင်ဆိုင်ရမည်ဖြစ်ကြောင်း၊ ဟောင်ကောင်၏ ငွေလဲလှယ်နှုန်းမှာ တည်ငြိမ်လျက် ရှိသောကြောင့် ဟောင်ကောင်ဒေသမှ ငွေကြေးများစွာ ပြည်ပသို့ ထွက်သွားခြင်းမရှိကြောင်း၊ အတိုးနှုန်းများ လျှော့ချခြင်းဖြင့် ဟောင်ကောင်ဒေသ၏ အိမ်ခြံမြေဈေးကွက်အပေါ် သက်ရောက်မှုမရှိနိုင်ကြောင်း၊ ဘဏ်များ၏ပိုင်ဆိုင်မှုများမှာ

ကောင်းမွန်သည့်အနေအထားတွင် ရှိနေသေးကြောင်း၊ အဆိုးရွားဆုံးချေးငွေနှုန်းမှာ ၀.၅၆ ရာခိုင်နှုန်းဖြစ်သောကြောင့် နိုင်ငံတကာစံနှုန်းနှင့် နှိုင်းယှဉ်လျှင်နည်းပါးပါကြောင်း၊ အိမ်ခြံမြေဈေးနှုန်းမှာ မေလကတည်းက စတင်၍ ၄ ရာခိုင်နှုန်းမှ ၅ ရာခိုင်နှုန်းအထိ လျော့ကျခဲ့သော်လည်း လွန်ခဲ့သော ၂ ပတ် ကျော်မှစတင်၍ ပြန်လည်လှုပ်ရှားခဲ့ကြောင်း၊ ဟောင်ကောင် စာရင်းအင်းရုံးမှ စာရင်းအား အခြေခံ ခန့်မှန်းရာတွင် ဟောင်ကောင်ဒေသ၏ စီးပွားရေးမှာ ၃.၂ ရာခိုင်နှုန်းသို့ လျော့နည်း သွားကြောင်းနှင့် စီးပွားရေးပညာရှင်များ၏ ခန့်မှန်းချက်ထက် ၀.၆ ရာခိုင်နှုန်း ပိုမို လျော့ကျသွားကြောင်း၊ ဟောင်ကောင် ဒေသသည် ၂၀၀၈ ခုနှစ် ကမ္ဘာ့ငွေကြေးအကြပ်အတည်း ကာလနောက်ပိုင်း စီးပွားရေးကျဆင်းမှု ပထမဆုံး ရင်ဆိုင်ကြုံတွေ့ခဲ့ရခြင်းဖြစ်ကြောင်း၊ အသေးစားနှင့် အလတ်စားလုပ်ငန်းများ အထူးသဖြင့် စားသောက်ဆိုင်များ၊ လက်လီ အရောင်းဆိုင်များနှင့် ခရီးသွားလုပ်ငန်းများအား ပြင်းထန်စွာ ထိခိုက်လျက် ရှိကြောင်း၊ HKMA ၏ အတိုးနှုန်းလျှော့ချမှုကြောင့် အပေါင်ခံသည့် လုပ်ငန်းများမှ ချေးယူ သူများအနေဖြင့် Interbank offer rates ဖြင့် ချေးယူနိုင်သောကြောင့် သင့်တော်သည့် အတိုးနှုန်းလျှော့ချမှုဖြစ်နိုင်ကြောင်း ဟောင်ကောင်ငွေကြေးအာဏာပိုင်၏ Chief Executive ဖြစ်သူ Eddie Yue Wai-man က ပြောကြားခဲ့ပါသည်။

တရုတ်-အမေရိကန် ကုန်သွယ်ရေးစစ်ပွဲနှင့် ဟောင်ကောင်ဒေသ၌ ၅ လကြာဖြစ်ပွားနေသည့် အစိုးရဆန့်ကျင် ဆန္ဒပြမှုများ ကြောင့် ဟောင်ကောင်ဒေသရှိ လုပ်ငန်းများ၏ ကုန်ကျစရိတ်များ သက်သာစေရန် HKMA သည် ၂၀၁၉ ခုနှစ်၊ ဩဂုတ်လမှ စတင်၍ စုစုပေါင်း ၇၅ ရာခိုင်နှုန်းအထိ အတိုးနှုန်း လျှော့ချခဲ့ကြောင်း၊ HSBC သည် ၂၀၀၈ ခုနှစ် ကမ္ဘာ့ငွေကြေး အကြပ်အတည်းတွင် ပထမဆုံးလျှော့ချခဲ့သည့် အတိုးနှုန်း ၅.၁၂၅ ရာခိုင်နှုန်းမှ ၅ ရာခိုင်နှုန်းသို့ လျှော့ချမည်ဖြစ်ကြောင်း၊ Standard Chartered မှ လက်ရှိ အတိုးနှုန်း ၁၂.၅ ရာခိုင်နှုန်းမှ ၅.၂၅ ရာခိုင်နှုန်းသို့ လျှော့ချမည် ဖြစ်ကြောင်း၊ HKMA ၏ တိုက်တွန်းချက်ဖြင့် ဟောင်ကောင်ဒေသရှိ အကြီးဆုံးချေးငွေလုပ်ငန်း ၉ ခုမှလည်း ဒေသတွင်း ဆန္ဒပြမှုများနှင့် စီးပွားရေး အကြပ်အတည်းဖြစ်ပွား နေချိန်တွင် အသေးစားနှင့် အလတ်စားလုပ်ငန်းပေါင်း ၃၃၀၀၀ အား ကူညီပေးသွားမည် ဖြစ်ကြောင်း ပြောကြားခဲ့ကြောင်း ၂၀၁၉ ခုနှစ်၊ နိုဝင်ဘာလ ၁ ရက်နေ့တွင် South China Morning Post သတင်းစာ၌ Enoch Yiu က ရေးသားဖော်ပြထားပါသည်။

Source: စီးပွားရေးသံမှူး-ဟောင်ကောင်

**နယ်စပ်တင်ပို့မှု အခက်အခဲကြောင့် ကြက်ဥဈေး ထက်ဝက်နီးပါးကျ**



ဝယ်လိုအားနှင့် ရောင်းလိုအားမျှတမှုမရှိခြင်း၊ နယ်စပ်တင်ပို့မှု ခက်ခဲခြင်းတို့ကြောင့် မြန်မာပြည်အထက်ပိုင်း ဥစား ကြက်မွေးမြူ ရေးလုပ်ငန်းအတွင်း ကြက်ဥဈေးနှုန်းများ ထက်ဝက်ခန့်ထိုးကျ လျက်ရှိကြောင်း မြန်မာနိုင်ငံမွေးမြူရေးလုပ်ငန်းအဖွဲ့ချုပ် ဒုတိယ ဥက္ကဋ္ဌ ဒေါက်တာကျော်ထင်ကပြောသည်။ ယခုနှစ် အောက်တိုဘာ လကုန်ပိုင်းကစတင်ပြီး ဥစားကြက်မွေးမြူရေးလုပ်ငန်းအတွင်း ကြက်ဥလက်ကား တစ်ပိဿာဈေးနှုန်း ယခင် ကျပ် ၂၆၀၀ မှ ကျပ် ၁၄၀၀ ထိကျဆင်းခဲ့ပြီး အထက်ပိုင်းစီမံခန့်ခွဲမှုများအပြင် နိုင်ငံခြား ရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှုဝင်ရောက်ခြင်းနှင့် ရာသီဥတုပြောင်းလဲမှုဆိုင်ရာ စီမံခန့်ခွဲမှုများကိုရင်ဆိုင်နေရကြောင်း ၎င်းကပြောသည်။

ကျွန်တော်တို့အတွက် စီမံခန့်ခွဲမှုကတော့ နိုင်ငံခြားရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှုပါပဲ။ အရင်က ကြက်မွေးမြူရေးလုပ်ငန်းတွေဆိုရင် ပြည်တွင်းလုပ်ငန်းရှင်တွေပဲ လုပ်ကိုင်ကြတာ။ အခုဆိုရင် နိုင်ငံခြားရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှုတွေ ဝင်လာတယ်။ တရုတ်၊ ထိုင်း၊ အိန္ဒိယ စတဲ့ နိုင်ငံခြားရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှု ၁၀ ခုလောက်ကိုရှိနေပြီဟု မန္တလေးတိုင်းဒေသကြီးအတွင်း ကြက်မွေးမြူရေးလုပ်ငန်းကို လုပ်ကိုင်နေ သူလည်းဖြစ်သည့် ဒေါက်တာကျော်ထင်ကဆိုသည်။ ထို့အတူ ဥစားကြက် မွေးမြူရေးလောကသို့ ကိုးကန့်၊ "ဝ"နှင့် တရုတ် ရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှုများ အလုံးအရင်းဖြင့် ဝင်ရောက်လာခြင်းကြောင့် ဈေးကွက်ပြိုင်ဆိုင်မှုပိုမိုလာပြီး ကြက်ဥဈေးနှုန်း အနိမ့်ဆုံးထိ ကျဆင်းလာခြင်းဖြစ်သလို နိုင်ငံခြားရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှု မွေးမြူရေးလုပ်ငန်းများသည် ကြက်ကောင်ရေ သန်းချီ မွေးမြူသူများ ဖြစ်သဖြင့် ပြည်တွင်းလုပ်ငန်းရှင်တို့အတွက် စီမံခန့်ခွဲမှုကြီးကြီးမားမားရှိနေခြင်းဖြစ်ကြောင်း မန္တလေးတိုင်းဒေသကြီးရှိ ကြက်မွေးမြူရေး လုပ်ငန်းရှင်တချို့ကဆိုသည်။ ဒီနှစ်ထဲမှာပဲ နိုင်ငံခြားရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှု ကိုးခုရောက်လာတယ်။ နောက်ထပ်လည်း အမေရိကန်၊ အိန္ဒိယ၊ မလေးရှားစတဲ့နိုင်ငံတွေကလာကြမယ်။ ထိုင်းကလည်း ထပ်လာဖို့ရှိတယ်။ နောက်လာမယ့်သူတွေလည်း

ခေတ်မီမွေးမြူရေးခြံတွေနဲ့ ကောင်ရေသိန်းဂဏန်း၊ သန်းဂဏန်း မွေးမြူရေးသမားတွေဖြစ်မှာပဲ။ ဒါကြောင့် ပြည်တွင်းက မွေးမြူရေးသမားတွေက မကြိုးစားလို့မရဘူး။ ဘာကြောင့်လဲဆိုတော့ အမြတ်တွေက ကျွန်တော်တို့ကို ဆွဲဆောင်နေတယ်ဟု မြန်မာနိုင်ငံမွေးမြူရေးလုပ်ငန်းအဖွဲ့ချုပ်(မန္တလေးတိုင်းဒေသကြီး) ဥက္ကဋ္ဌ ဒေါက်တာနေသူရိန်က ပြောသည်။ ပြည်တွင်း မွေးမြူရေးလုပ်ငန်းများသည်လက်ရှိအချိန်တွင် ဥစားကြက်မွေးမြူရေး၌ ကောင်ရေ ၅၀၀၀ နှင့် ၁၀၀၀၀ ကြားအနိမ့်ဆုံး မွေးမြူကြပြီး အသားစားကြက်မွေးမြူရေး၌ကောင်ရေ ၃၀၀၀ အနိမ့်ဆုံး မွေးမြူနိုင်ခြင်းဖြစ်သည်။ ထို့အတွက် နိုင်ငံခြားမှ ရောက်ရှိလာမည့် မွေးမြူရေးလုပ်ငန်းများသည် ကောင်ရေသန်းချီမွေးမြူကြသဖြင့် ပြည်တွင်းလုပ်ငန်းရှင် တို့အတွက် စိန်ခေါ်မှု ကြီးကြီးမားမားရှိနေခြင်းဖြစ်သည်။ မွေးမြူရေးလုပ်ငန်းက တိုးတက်လာပါတယ်။ ဈေးကွက်ကလည်း ကြီးလာတယ်။ အခုထက် ပိုကြီးဖို့ရှိပါတယ်။ ဆက်ပြီး ဖွံ့ဖြိုးဖို့ရှိတယ်။ စိန်ခေါ်မှုအကြီးကြီးကတော့ နိုင်ငံခြားရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှုပါပဲဟု ဒေါက်တာ ကျော်ထင်ကဆိုသည်။

မြန်မာနိုင်ငံမွေးမြူရေးလုပ်ငန်းအဖွဲ့ချုပ် (မန္တလေးတိုင်းဒေသကြီး) စာရင်းများအရ ကြက်ဥကြက်သား မွေးမြူ ရေး လုပ်ငန်းများသည် နှစ်အလိုက်တိုးတက်မှုများရှိနေပြီး ကြက်အကောင်ရေ သိန်း ၂၀၀ ဝန်းကျင် အနက် ၇၅ ရာခိုင်နှုန်းသည် ဥစားကြက်မွေးမြူရေးလုပ်ငန်းဖြစ်ကြောင်းသိရသည်။ ထို့အတူ ခြံစနစ်မွေးမြူသည့်ပုံစံမှ ခေတ်မီပုံစံစနစ်ဖြင့် မွေးမြူသည့် မွေးမြူရေးလုပ်ငန်းများသည် လက်ရှိမွေးမြူရေးလုပ်ငန်းအားလုံး၏ ငါးရာခိုင်နှုန်းနှင့် ၁၀ ရာခိုင်နှုန်းကြားရှိလာပြီဖြစ်သလို ၂၀၂၀ ပြည့်နှစ်တွင် သိသိသာသာများ လာဖွယ်ရှိကြောင်းသိရသည်။

Source: <https://myanmar.mmtimes.com/news/130586.html>

**သကြားဈေးကွက်ပြန်ကောင်းလာဖို့ ပြည်ပကသကြားတွေ ပိတ်ပင်ပေးဖို့ ဒုတိယသမ္မတကို တင်ပြထား**



ပြည်တွင်း သကြားဈေးကွက်ပြန်လည် ကောင်းမွန် လာပြီး ကြံတောင်သူတွေ အဆင်ပြေစေဖို့နဲ့ သကြား စက်တွေ ဆက်လက်လည်ပတ်နိုင်ဖို့ ပြည်ပကဝင်နေတဲ့ သကြား တွေ လျှော့ချဖို့နဲ့ ပိတ်ပင်ပေးဖို့ ဒုတိယသမ္မတကို တင်ပြထား ကြောင်း မြန်မာနိုင်ငံသကြားနဲ့ ကြံထွက်ပစ္စည်းလုပ်ငန်းရှင်များ အသင်းက သိရပါတယ်။ အောက်တိုဘာလ ဒုတိယအပတ် အတွင်းက နေပြည်တော်မှာ တောင်သူလယ်သမားအခွင့်အ ရေးကာကွယ်ရေးနှင့် အကျိုးစီးပွား မြှင့်တင်ရေး အဖွဲ့ခေါင်းဆောင် ဒုတိယသမ္မတ ဦးဟင်နရီဗန်ထီးယူနဲ့ တွေ့ဆုံ

ခဲ့တဲ့ ဆွေးနွေးပွဲမှာ တင်ပြခဲ့တာလို့ သိရပါတယ်။ လုပ်ငန်းသုံးသကြားတွေ ပြည်ပက လိုအပ်တာထက် ပိုမိုဝင် ရောက်နေပြီး တရားမဝင်သကြားတွေပါ ဝင်ရောက်နေတာကြောင့် ပြည်တွင်းသကြားဈေးကွက် ကျဆင်း လာပြီး ကြံဈေးနှုန်းတွေလည်း လျော့ကျလာတယ်လို့ဆိုပါတယ်။ ကျွန်တော်တို့အသင်းအနေနဲ့ သကြားဈေးကွက် ပြန်ကောင်းလာဖို့ ရေတိုလုပ်ငန်းစဉ် နှစ်မျိုးတင်ပြခဲ့တယ်။ လိုအပ်တာထက် အဆမတန်ပိုသွင်းနေတာတွေကို လျှော့ချ ပေးဖို့၊ နောက်တစ်ခုက တရားမဝင် ဝင်နေတဲ့ သကြားတွေကို ပိတ်ပင်ဖမ်းဆီးပေးဖို့ပါ။ ခုက သကြားတွေက ပြည်တွင်း ကလဲ ပိုတဲ့အပြင် ပြည်ပကလဲ လစဉ်တန်ချိန်တွေ အများအပြားဝင်နေတာ တောင်သူတွေထိခိုက်ပါတယ်လို့ မြန်မာနိုင်ငံ သကြားနဲ့ကြံထွက်ပစ္စည်း လုပ်ငန်းရှင်များအသင်းက ဦးစွန်းကပြောပါတယ်။

လက်ရှိမှာက သကြားက မတင်ပို့နိုင်သေးဘဲ အဝင်တွေကတော့ နေ့တိုင်းဝင်နေတယ်။ အဲဒါတွေ မပိတ် နိုင်ရင် သကြားဈေးက ဆက်ကျနေပြီး ကြံတောင်သူတွေအတွက် အဆင်မပြေဘူး။ ခုလက်ရှိ ကြံဈေးနှုန်း က ကြံတောင်သူတွေ က အရှုံးပေါ်တယ်။ အဲဒီအ တွက် ကျွန်တော်တို့တင်ပြခဲ့တာပါလို့ ဦးစွန်းကပြောပါတယ်။ ပြည်ပ က မှောင်ခိုဝင်လာနေတဲ့ သကြားတွေနဲ့ ပြည်တွင်းမှာ ရောင်းချခွင့်မရှိဘဲ ရောင်းချနေတဲ့ လက်ကျန် Re export သကြား တွေ၊ လုပ်ငန်းသုံးလိုင်စင်နဲ့လျှောက်ထားပြီး ပိုမိုတင်သွင်းလာတဲ့ သကြားတွေကြောင့် သကြားဈေးကျဆင်းနေပါ တယ်။

### မတ်ပဲဈေး တစ်တန်လျှင် ငါးသိန်းခန့်မြင့်တက်

အိန္ဒိယနိုင်ငံက မတ်ပဲဝယ်လိုအား မြင့်တက်လာသဖြင့် မတ်ပဲတစ်တန်လျှင် ကျပ်ငါးသိန်းဝန်းကျင် ဈေးတက်လာကြောင်း မြန်မာနိုင်ငံ ပဲမျိုးစုံနှင့်နှမ်းကုန်သည်များအသင်း အတွင်းရေးမှူး ဦးမင်းကိုဦးကပြောသည်။ အောက်တိုဘာလဆန်းပိုင်းက မတ်ပဲတစ်တန်လျှင် ကျပ်ရှစ်သိန်းဝန်းကျင် ပေါက်ဈေးရှိရာ လက်ရှိတွင် ကျပ် ၁၃ သိန်းဝန်းကျင်အထိ မြင့်တက်လာသည်။

'မတ်ပဲဈေးတက်တာ အဓိကက အိန္ဒိယမှာ ပဲလိုအပ်ချက် ကြီးမားလာလို့ပါ။ အိန္ဒိယအစိုးရက (quota) ခွဲတမ်းစနစ်နဲ့ မြန်မာနိုင်ငံက မတ်ပဲတွေ ဝယ်ယူနေတာဖြစ်ပေမဲ့ ခွဲတမ်းအတွက် အချိန်သတ်မှတ်ချက်က ပြည့်သွားပါပြီ။ အဲဒါကြောင့် ပြည်နယ်အစိုးရ ခွင့်ပြုချက်နဲ့ ဆက်လက်ဝယ်ယူနေတာပါဟု ဦးမင်းကိုဦးကပြောသည်။ အောက်တိုဘာလလယ်ပိုင်းက မြန်မာနိုင်ငံက မတ်ပဲတန်ချိန်တစ်သိန်းခွဲကို ခွဲတမ်းစနစ်ဖြင့် အပြီးသတ်ဝယ်ယူပြီးဖြစ်သည်။ သို့သော် အိန္ဒိယနိုင်ငံတွင် မတ်ပဲလိုအပ်ချက် မပြည့်မီသေးသဖြင့် ပြည်နယ်အစိုးရ၏ အထူးခွင့်ပြုချက်ကို အိန္ဒိယပဲကုမ္ပဏီသုံးခုက ရရှိခဲ့ပြီးနောက် မြန်မာနိုင်ငံက မတ်ပဲများကို ဆက်လက်ဝယ်ယူနေခြင်းဖြစ်သည်။

အိန္ဒိယနိုင်ငံ၏ လက်ရှိ ပဲဝယ်ယူမှုပမာဏမှာ တစ်ပတ်လျှင် တန်ချိန် ၃,၀၀၀ မှ ၄,၀၀၀ အထိ ရှိသည်ဟု ဦးမင်းကိုဦးက ပြောသည်။ အတက်ကြမ်းသွားတာကတော့ တစ်ပတ်လောက်ပဲ ရှိပါသေးတယ်။ အိန္ဒိယက မတ်ပဲဝယ်ယူတာက သိပ်ပါးနပ် တယ်။ ဈေးတွေအရမ်းမတက်အောင် ထိန်းဝယ်တတ်တယ်။ မဝယ်ဘူးလုပ်လိုက်၊ ဝယ်လိုက်နဲ့ပေါ့ဟု မန္တလေးပွဲစား၊ ကုန်သည်၊ စက်ပိုင်းများ မဟာကထိန်တော်အသင်း အထွေထွေအတွင်းရေးမှူး ဦးကျော်သွင်ကပြောသည်။ မန္တလေးပဲဈေးကွက်အတွင်း ပိဿာ ၆၀ မတ်ပဲတစ်အိတ်လျှင် ကျပ်နှစ်သောင်းခန့် ဈေးနှုန်းမြင့်တက်လာကြောင်း ဦးကျော်သွင်က ဆိုသည်။

မြန်မာနိုင်ငံ၌ နှစ်စဉ်စိုက်ပျိုးသည့် မတ်ပဲစုစုပေါင်း၏ ၇၇ ရာခိုင်နှုန်း၊ ပဲစင်းငုံ ၉၂ ရာခိုင်နှုန်း၊ ပဲတီစိမ်း ၁၀ ရာခိုင်နှုန်းကို အိန္ဒိယနိုင်ငံသို့ နှစ်စဉ်ရောင်းချနေကြောင်း စိုက်ပျိုးရေးဦးစီးဌာန စာရင်းများတွင် ဖော်ပြထားသည်။ မတ်ပဲနှင့်ပဲစင်းငုံများကို စက်တင်ဘာနှင့်အောက်တိုဘာလများတွင် စတင်စိုက်ပျိုးပြီး စိုက်ပျိုးကာလမှာ လေးလခန့်ကြာမြင့်သည်။ ရာသီဥတုနှင့်ဒေသ အပေါ်မူတည်၍ အနည်းဆုံးခုနစ်တင်းမှ အများဆုံး ၂၂ တင်းခန့်အထိ အထွက်နှုန်းရှိသည်ဟု တောင်သူများကဆိုသည်။ မတ်ပဲနှင့် ပဲစင်းငုံများကို စိုက်ပျိုးသည့်တိုင်းဒေသကြီးများမှာ မကွေး၊ ဧရာဝတီ၊ ရန်ကုန်၊ ပဲခူး၊ မန္တလေးနှင့် စစ်ကိုင်းတို့ဖြစ်သည်။

Source: The Myanmar Times

<https://www.facebook.com/kope.aung/posts/2485421788393698>

### ထားဝယ်အထူးစီးပွားရေးဇုန်ကို ကိုရီးယားနဲ့တရုတ်ဝင်ဖို့ပြင်ပြီ

ထားဝယ်အထူးစီးပွားရေးဇုန်ပင်မစီမံကိန်းတွင် ရင်းနှီးမြှုပ်နှံရန် တရုတ်၊ ထိုင်း၊ ကိုရီးယားနှင့် ဂျပန်နိုင်ငံတို့က လျှပ်စစ်၊ စွမ်းအင်နှင့် Logistic ကုမ္ပဏီကြီးများက စိတ်ဝင်တစား လာရောက်ဆွေးနွေးနေကြပြီဖြစ်သည်။ အောက်တိုဘာလက ကျင်းပသည့် မြန်မာ-ထိုင်း ပူးတွဲလုပ်ငန်းကော်မတီ (JCC) ဝန်ကြီးအဆင့် အစည်းအဝေးပြီးနောက် ပင်မစီမံကိန်းထဲမှ စီမံကိန်းအချို့ကို အကောင်အထည်ဖော်ရန် မြန်မာအစိုးရက ထိုင်းအစိုးရသို့ အသိပေးထားပြီး ယင်းအထဲမှ အချို့စီမံကိန်း များကို ရင်းနှီးမြှုပ်နှံရန် ဖိတ်ခေါ်မည်ဖြစ်သည်။ ပင်မစီမံကိန်းထဲက တချို့စီမံကိန်းတွေကို အကောင်အထည်ဖော်ဖို့ ရင်းနှီးမြှုပ်နှံသူတွေကို စိတ်ဝင်စားမှုဖိတ်ခေါ်မှာရှိတယ်။ အဲဒီအတွက် သူတို့လာဆွေးနွေးတာ။ ထိုင်း၊ ကိုရီးယား၊ တရုတ် လာတယ်။ လောလောဆယ်တော့ သတင်းအချက်အလက် ရယူတယ်။ ဘာလုပ်ငန်းတွေ လုပ်လို့ရသလဲ။ သူတို့ စိတ်ဝင်စားလို့ သွားကြည့်ချင်တယ်။ V Power ကုမ္ပဏီဆိုရင် LNG သွင်းဖို့ကိစ္စ၊ ထိုင်းက စတီးလုပ်ငန်း၊ ကိုရီးယားက Logistic ပိုင်းလုပ်ချင်တယ်'ဟု ထားဝယ် အထူးစီးပွားရေးဇုန် စီမံခန့်ခွဲမှုကော်မတီ၊ ဒုတိယဥက္ကဋ္ဌ ဦးမြင့်ဆန်းကပြောသည်။

လက်ရှိတွင် အထူးစီးပွားရေးဇုန်၏ ပင်မစီမံကိန်းအတွက် ပြည်တွင်း၊ ပြည်ပရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှု တရားဝင်ဖိတ်ခေါ်ခြင်း မရှိသေးသော်လည်း မြန်မာတိုင်း(မ်)က ရရှိသော အချက်အလက်များအရ စိတ်ဝင်စားသော ပြည်တွင်း၊ ပြည်ပကုမ္ပဏီ ၂၀ ကျော်အနက် ဗြိတိန် စွမ်းအင်ကုမ္ပဏီဖြစ်သည့် Shell၊ တရုတ် လျှပ်စစ်စွမ်းအင်ကုမ္ပဏီများဖြစ်သော China National Technical

Import & Export Corporation (CNTIC), Power China International Group, China Tianchen Engineering Corporation, TBEA, ကိုရီးယားကုမ္ပဏီများဖြစ်သော ကမ္ဘာ့ကျော်စမတ်ဖုန်း Samsung ၏ကုမ္ပဏီခွဲတစ်ခုဖြစ်သော Samsung C & T Corporation နှင့် Hyundai Glovis၊ ဂျပန်ကုမ္ပဏီများဖြစ်သော Sojitz Corporation နှင့် Total Master စသည့် ကုမ္ပဏီကြီးများ ပါဝင်သည်။ ကမ္ဘာ့နိုင်ငံများသို့ ကုန်စည်ထောက်ပံ့ ပို့ဆောင်ရေးဝန်ဆောင်မှု လုပ်ဆောင်နေသော ကိုရီးယားကုမ္ပဏီကြီးတစ်ခုဖြစ်သည့် Hyundai Glovis ကုမ္ပဏီက ထားဝယ်အထူးစီးပွားရေးဇုန်၏ logistic ပိုင်းကို လုပ်ဆောင်လိုပြီး ကုန်းလမ်းဖြင့် ထိုင်းနိုင်ငံ၊ ဘန်ကောက်မှ ထားဝယ်အထူးစီးပွားရေးဇုန်၊ ထိုမှတစ်ဆင့် သီလဝါအထူးစီးပွားရေးဇုန်အထိ ကုန်စည်ထောက်ပံ့ပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်း လုပ်ဆောင်ရန် စီစဉ်ထားသည်ဟု သိရသည်။ ထိုင်းနိုင်ငံက စတီးလုပ်ငန်း၊ ငါးလုပ်ငန်းများကို စိတ်ဝင်စားပြီး မြန်မာနိုင်ငံတွင် စတီးစက်ရုံတည်ရန် လာရောက် ဆွေးနွေးခြင်းဖြစ်သည်ဟု ဦးမြင့်ဆန်းက ဆိုသည်။ လာရောက်တွေ့ဆုံမှုများအနက် တရုတ်ကုမ္ပဏီ CNTIC သည် LNG ဖြင့်လျှပ်စစ်ထုတ်ရန်နှင့် သင်္ဘောဖြင့် LNG ရောင်းချရန် ရည်ရွယ်ထားသည်ဟု ၎င်းကပြောသည်။ ၎င်းတို့သည် လျှပ်စစ်ထုတ်လုပ်၍ ပြည်တွင်းသာမက အိမ်နီးချင်းနိုင်ငံများသို့ပါ ရောင်းချရန် ရည်ရွယ်ထားသည်ဟု ဆိုသည်။

မြန်မာပြည်မှာ လျှပ်စစ်မီး မလောက်ဘူးဆိုတော့ LNG နဲ့ပေးလို့ရမလားဆိုပြီး လျှပ်စစ်ဝန်ကြီးဌာနနဲ့ ဆွေးနွေးထားတာ ရှိတယ်။ LNG သင်္ဘောနဲ့ ဆိပ်ကမ်းဆောက်လုပ် လျှပ်စစ်ပေးဖို့ ဆွေးနွေးတယ်။ လောလောဆယ် LNG ကနေ လျှပ်စစ်ထုတ်ဖို့က သုံးစွဲမှုအားရှိမှ။ စက်မှုလုပ်ငန်းတွေက မရှိသေးဘူး။ သူတို့က ရေရှည်ကိုကြည့်မှာ။ စက်မှုဇုန်စပြုဆိုရင် ဒီမှာ LNG ကနေ လျှပ်စစ်ထုတ်လုပ်မယ်ပေါ့။ အဓိကဖြန့်ချင်တာက ပြည်တွင်း။ လောလောဆယ်က အထူးစီးပွားရေးဇုန်ထဲမှာ ဝယ်မယ့်သူက မရှိသေးတာ"ဟု ဒုတိယဥက္ကဋ္ဌကပြောသည်။ ယခုလာရောက်ဆွေးနွေးသောကုမ္ပဏီများသည် ရင်းနှီးမြှုပ်နှံရန်စိတ်ဝင်စားလျှင် မြေပြင်သို့ သွားရောက်လေ့လာ၍ ထားဝယ်အထူးစီးပွားရေးဇုန် စီမံခန့်ခွဲမှုကော်မတီထံ အဆိုပြုချက် တင်ခိုင်းထားသည်။ လက်ရှိတွင် အခြေခံအဆောက်အအုံများ မပြည့်စုံသေးသော်ငြားလည်း ထားဝယ်အထူးစီးပွားရေးဇုန်သည် ပထဝီအနေအထား အရ ပင်လယ်ထွက်ပေါက်အတွက် အချက်အချာကျသော နေရာဖြစ်သည်။ မြန်မာနိုင်ငံတွင် အကောင်အထည်ဖော်နေသည့် အထူးစီးပွားရေးဇုန်သုံးခုအနက် ကျောက်ဖြူနှင့်ထားဝယ်အထူးစီးပွားရေးဇုန်များသည် ရေနက်ဆိပ်ကမ်းများပါဝင်သည့် အချက်အချာကျသော အထူးစီးပွားရေးဇုန်များဖြစ်သည်။ သီလဝါက သေးငယ်တယ်။ အကြီးစားစက်မှုအဝန်းအဝိုင်းတွေ လုပ်ဖို့ခက်တယ်။ ထားဝယ်ရဲ့အားသာချက်က အဲဒါကို ပိုဦးစားပေးတယ်။ စတီးလုပ်ငန်း၊ ရေနံနဲ့ ဓာတုလုပ်ငန်း ၊ LNG Terminal တွေ လုပ်နိုင်တယ်။ အဲဒါတွေ ဘာကြောင့် မဖြစ်သေးလဲဆိုရင် ကျွန်တော်တို့မှာ ရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှု အားနည်းနေ သေးတယ်။ အခြေခံအဆောက်အအုံ သေသေချာချာ မလုပ်ပေးနိုင်သေးဘူးဟု ဦးမြင့်ဆန်းက ပြောသည်။ အခြေခံအဆောက်အအုံများကို ကနဦးအဆင့်တွင် လုပ်ဆောင်ရမည့် developer ကုမ္ပဏီ အီတာလျှံထိုင်းက ၂၀၁၅ ခုနှစ်ကတည်းက စတင်ခဲ့လျှင် ယခုအချိန်တွင် ရုပ်လုံးပေါ်လာမည်ဖြစ်သော်လည်း စတင်ခဲ့ခြင်းမရှိသည့်အတွက် မြေပြင်တွင် ဖြစ်ပေါ်မလာခဲ့ပေ။

ထားဝယ်အထူးစီးပွားရေးဇုန်စီမံကိန်းကို ဧရိယာ ၁၉,၆၅၉ ကီလိုမီတာပေါ်တွင် အကောင်အထည်ဖော်မည်ဖြစ်ပြီး ပင်မစီမံကိန်းအတွက် ၁၆,၉၅၉ ကီလိုမီတာရှိမည်ဖြစ်သည်။ မြန်မာနိုင်ငံတွင် အထူးစီးပွားရေးဇုန်များဥပဒေအရ အခွန် ကင်းလွတ်ခွင့်၊ သက်သာခွင့်ပေးထားပြီးဖြစ်သော်လည်း အခြေခံအဆောက်အအုံပိုင်းတွင် ပြည့်စုံအောင်လုပ်ပေးနိုင်ခြင်း မရှိ သေးပေ။ ထို့အတွက် လတ်တလောတွင် ရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှု လုပ်ကိုင်သူများအတွက် မြေငှားရမ်းခနှုန်းထားများ လျှော့ချပေး မည်ဟု ဦးမြင့်ဆန်းက ပြောသည်။ 'လမ်း၊ ရေ၊ မီး လိုအပ်တဲ့ အခြေခံအဆောက်အအုံ လုပ်ပေးရမှာ။ အခုထိမရှိသေးဘူး။ အခုလောလောဆယ် လမ်းလုပ်နေပြီ။ လျှပ်စစ်မီးအတွက် လျှပ်စစ်နှင့် စွမ်းအင်ဝန်ကြီးဌာနက လုပ်နေပြီ။ မီးနဲ့လမ်းကလည်း သုံးနှစ်လောက်မှ ရမယ်။ လောလောဆယ်လာလုပ်မယ်ဆိုရင် ပင်မစီမံကိန်းမှာ ကိုယ့်ဘာသာကိုယ် လုပ်ရမယ်။ အဲဒီအတွက် မြေငှားခလျှော့ပေးမယ်ဟု ၎င်းကဆိုသည်။ အခြေခံအဆောက်အအုံ လုပ်ဆောင်ထားပြီးဖြစ်သော သီလဝါအထူးစီးပွားရေး ဇုန်တွင် မြေငှားခသည် တစ်စတုရန်းမီတာလျှင် ဒေါ်လာ ၈၀ ရှိသော်လည်း ထားဝယ်အထူးစီးပွားရေးဇုန်သည် အခြေခံအ ဆောက်အအုံ မပေးနိုင်သေးသည့်အတွက် ယင်းထက်သက်သာသော နှုန်းထားဖြင့်ငှားပေးမည်ဟု ဦးမြင့်ဆန်းက ပြောသည်။ အကြီးတွေကတော့ သူ့ဘာသာသူ လုပ်နိုင်တယ်။ လာပြီဆိုရင် ဆိပ်ကမ်းလည်း သူ့ဘာသာသူလုပ်မယ်။ စက်မှုလုပ်ငန်း သူ့ဘာသာလုပ်မယ်။ မီးလည်း သူ့ဘာသာလုပ်မယ်။ ဒါပေမဲ့ အသေးစား၊ အလတ်စားလုပ်ငန်းတွေ ထည့်လိုက်မယ်ဆိုရင်တော့

အသေးစား၊ အလတ်စားတွေက သူ့ဘာသူမလုပ်နိုင်ဘူး။ အဲဒီလုပ်ငန်းတွေထည့်ဖို့ကြတော့ အခြေခံအဆောက်အအုံ ပေးနိုင်မှပါဟု ၎င်းကပြောသည်။

ထားဝယ်အထူးစီးပွားရေးဇုန်တွင် ရင်းနှီးမြှုပ်နှံရန်စိတ်ဝင်စားသော ပြည်တွင်းလုပ်ငန်းရှင်များအနက် Logistic ကုမ္ပဏီများ၊ စတီးလုပ်ငန်း၊ ဟိုတယ်လုပ်ငန်းများ၊ ဆောက်လုပ်ရေးလုပ်ငန်းများ၊ စွမ်းအင်ကုမ္ပဏီများ ပါဝင်သည်။

ထားဝယ်အထူးစီးပွားရေးဇုန်၏ အဓိကကျသော နှစ်လမ်းသွားကားလမ်း၊ လျှပ်စစ်နှင့် ရေနက်ဆိပ်ကမ်းစီမံကိန်းငယ် စသည့်စီမံကိန်းသုံးခုခန့်ကို အီတာလျှံထိုင်းကုမ္ပဏီက လုပ်ဆောင်ရန် ပျက်ကွက်ခဲ့သည့်အတွက် မြန်မာအစိုးရက ထိုင်းအစိုးရထံမှ ချေးငွေယူ၍ လုပ်ဆောင်ခဲ့ရသည်။

အထူးစီးပွားရေးဇုန်စီမံကိန်း အဓိကအပိုင်းဖြစ်သည့် ထားဝယ်-ကန်ချနာပူရီအထိ နှစ်လမ်းသွား အမြန်လမ်းဖောက်လုပ်ရေး စီမံကိန်းကို မကြာမီတင်ဒါခေါ်ယူ၍ အမြန်ဆုံးစတင်မည်ဟု ထားဝယ်အထူးစီးပွားရေးဇုန် စီမံခန့်ခွဲမှုကော်မတီ၊ အတွင်းရေးမှူး ဦးတင့်ထွန်းနိုင်ကပြောသည်။ ယင်းလမ်းပိုင်းအတွက် ချေးငွေရယူရန် ထိုင်းဘတ်ငွေ ၄ ဒသမ ၅ ဘီလျံ ချေးယူရန် သဘောတူထားသော်လည်း မူလရည်မှန်းထားသည်ထက် ပိုများလာနိုင်သည်ဟု ၎င်းကပြောသည်။ ထားဝယ်အထူးစီးပွားရေး ဇုန်အတွက် လိုအပ်သောလမ်းပိုင်းနှင့် လျှပ်စစ်မီးရရှိရေးအတွက် မြန်မာအစိုးရက စတင်လုပ်ဆောင်နေပြီး နောက်သုံးနှစ်တွင် ပြီးစီးမည်ဟု တာဝန်ရှိသူများကပြောသည်။ လျှပ်စစ်ဓာတ်အားကို မဂ္ဂါဝပ် ၃၀၀ တောင်းဆိုထားပြီး ယင်းအတွက်လည်း လျှပ်စစ်နှင့် စွမ်းအင်ဝန်ကြီးဌာနက တာဝန်ယူဆောင်ရွက်နေပြီဖြစ်သည်။

အာရှဖွံ့ဖြိုးရေးဘဏ်ချေးငွေဖြင့် အထူးစီးပွားရေးဇုန်အတွက် လျှပ်စစ်ဓာတ်အားအပါအဝင် နိုင်ငံတော်ဓာတ်အားလိုင်းမှ တစ်ဆင့် လျှပ်စစ်ဓာတ်အားလိုင်းသွယ်တန်းမှုကို ပထမအဆင့်အဖြစ် မော်လမြိုင်-ရေး-ထားဝယ်အထိ သွယ်တန်းမည်ဖြစ်ပြီး လာမည့် ၂၀၂၁-၂၀၂၂ အတွင်း အပြီးဆောင်ရွက်မည်ဟု လျှပ်စစ်နှင့်စွမ်းအင်ဝန်ကြီးဌာန၊ ဒုတိယအမြဲတမ်းအတွင်းဝန် ဦးစိုးမြင့်ကပြောသည်။ အခုကတော့ ဘာမှအာမခံမပေးနိုင်သေးဘူး။ နောက်သုံးနှစ်လောက်ဆိုရင်တော့ လျှပ်စစ်မီး၊ လမ်းပြီးမယ်ဟု ဦးမြင့်ဆန်းကပြောသည်။ ထားဝယ်အထူးစီးပွားရေးဇုန်ကို အဆင့်သုံးဆင့်ဖြင့် အကောင်အထည် ဖော်မည်ဖြစ်ပြီး ၂၀၃၀ ပြည့်နှစ်ထိ ပထမအဆင့်၊ ၂၀၄၀ ပြည့်နှစ် ဒုတိယအဆင့်လုပ်ဆောင်ကာ တတိယအဆင့်ကို ၂၀၅၀ ပြည့်နှစ်ထိ လုပ်ဆောင်ရန်လျာထားသည်။ ၂၀၃၀ ပြည့်နှစ်ထိ အခြေခံအဆောက်အအုံများဖြစ်သည့် မော်လမြိုင်-ရေး-ထားဝယ် လမ်းမကို လေးလမ်းသွားတိုးချဲ့ခြင်း၊ ထားဝယ်-ကန်ချနာပူရီအထိ နှစ်လမ်းသွား အမြန်လမ်းဖောက်လုပ်ရေးစီမံကိန်းနှင့် လျှပ်စစ်မီးရရှိရေးကို အဓိကထားလုပ်ဆောင်မည်ဖြစ်သည်။

Source: The Myanmar Times

<https://www.facebook.com/kope.aung/posts/2485300495072494>

**သယံဇာတအလွန် ကျယ်ပြန့်နယ် စီးပွားရေးခြေလှမ်း**

ကချင်ပြည်နယ်ကို ရေရှည်တည်တံ့ခိုင်မြဲသည့် စီးပွားရေးလုပ်ငန်းဝန်းကျင်ထူထောင်ခြင်းဖြင့် ပြောင်းလဲရန် လိုအပ် လာနေကြောင်းဟု ကချင်တိုင်းရင်းသားလုပ်ငန်းရှင်များအသင်း ဒုတိယဥက္ကဋ္ဌ ဦးတန်ဘူနော်ခမ်းက ပြောသည်။ တွင်းထွက်သယံဇာတကယ်ဝန်အပေါ်တွင်သာ မှီခို လုပ်ကိုင်နေခဲ့ခြင်းကြောင့် ကချင်ပြည်နယ်သည် အခြားသော ပြည်နယ်နှင့် တိုင်းများထက် စီးပွားရေးတိုးတက်မှုနောက်ကျကျန်နေခဲ့ရာ ၎င်းအခြေအနေကို ပြောင်းလဲလုပ် ဆောင်သွားရေးသည် ကချင်တိုင်းရင်းသားလုပ်ငန်းရှင်များအတွက် အဓိကရည်မှန်းချက်တစ်ရပ် ဖြစ်လာသည်။ ကချင်ပြည်နယ်တွင် ရေရှည်တည်တံ့ခိုင်မြဲသည့် စီးပွား ရေးဝန်းကျင် ပေါ်ပေါက်လာရန် ရည်ရွယ်ကာ လာမည့် ၂၀၁၉ ခုနှစ်၊ နိုဝင်ဘာ ၁၅ နှင့် ၁၆ တို့တွင် မြစ်ကြီးနားမြို့၌ စီးပွားရေးနှီးနှောဖလှယ်ပွဲကို ကျင်းပမည်ဖြစ်သည်။

ကချင်ပြည်နယ်က အခြားပြည်နယ်နဲ့ ဒေသတွေထက် ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်မှုပိုင်းမှာ အများကြီးနောက်ကျကျန်နေခဲ့ တယ်။ သဘာဝသယံဇာတ တူးဖော်ရေးကဏ္ဍကလွဲရင် တခြားစီးပွားရေးလုပ်ငန်းတွေက မိရိုးဖလာလုပ်ငန်းငယ်တွေ အဖြစ်သာ ရှိနေသေးတယ်။ ကချင်ပြည်နယ်မှာ တခြားသော ပြည်နယ်နဲ့တိုင်းတွေလိုလုပ်နိုင်တဲ့ စီးပွားရေးကဏ္ဍတွေ အများကြီး ရှိနေတယ်။ ဒါကို အမိအရယူပြီး ကချင်ပြည်နယ်ကိုလည်း ရေရှည်တည်တံ့တဲ့ စီးပွားရေးဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်လာဖို့အတွက်လုပ်သွားဖို့

လိုနေပါပြီဟု ဦးနော်ခမ်းက ပြောသည်။ စိုက်ပျိုးရေးနှင့် မွေးမြူရေးကဏ္ဍ၊ ခရီးသွား၊ ဆောက်လုပ်ရေး၊ ရိုးရာယက်ကန်း၊ လက်လီလက်ကားလုပ်ငန်းနှင့် ရေရှည်တည်တံ့ခိုင်မြဲသည့် သယံဇာတစသည့်ကဏ္ဍခြောက်ခုတွင် ဖွံ့ဖြိုးလာရန် အဆိုပါ စီးပွားရေးနီးနှောဖလှယ်ပွဲတွင် ဆွေးနွေးသွားမည်ဖြစ်သည်။ အဓိကရည်ရွယ်ချက်ကတော့ ပြည်တွင်းပြည်ပ ရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှုတွေ ဝင်လာပြီး ကချင်ပြည်နယ်ကို စီးပွားရေးဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်တဲ့ ပြည်နယ်တစ်ခုဖြစ်လာဖို့ ရည်ရွယ်တာပါ။ ဒါပေမဲ့ အဲဒီလို ရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှုတွေ ဝင်မလာခင်မှာ ကချင်ပြည်ဒေသ လူထုတွေအနေနဲ့လည်း ရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှုနဲ့ ပတ်သက်တဲ့ ဗဟုသုတတွေ ရှိနေပြီး အဆင်သင့်ဖြစ်နေစေချင်တယ်။ ဒါကြောင့် ရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှုဖိုရမ်လို ပွဲကြီး မကျင်းပမီမှာ ပထမအဆင့်အနေနဲ့ စီးပွားရေး နီးနှောဖလှယ်ပွဲကို အရင်ကျင်းပဖို့လုပ်တာပါဟု ကချင်ပြည်နယ်လုပ်ငန်းရှင်များအသင်း လက်ထောက်အတွင်းရေးမှူး ဒေါ်အန်မာဂျာရမ်က ပြောသည်။

လက်ရှိတွင် ကချင်ပြည်နယ်သည် စီးပွားရေးလုပ်ကိုင်ရန် နည်းပညာဆိုင်ရာ အခက်အခဲ၊ လမ်းပန်းဆက်သွယ်ရေး အခက်အခဲနှင့် လျှပ်စစ်မီးရရှိမှုနည်းပါးသည့် အခြေအနေကြောင့် စီးပွားရေးလုပ်ငန်းများချဲ့ထွင်ရန် နှောင့်နှေးမှုများ ရှိနေဆဲဖြစ်သည်ဟု ဦးနော်ခမ်းက ပြောသည်။ ကချင်ပြည်နယ်မှာ ကမ္ဘာ့သိထင်ရှားတဲ့ အင်းတော်ကြီးအိုင်ဆိုတာရှိတယ်။ ပူတာအိုလိုနေရာရှိတယ်။ ရေခဲတောင်တက်နိုင်တဲ့ နေရာတွေရှိတယ်။ ရှားပါးငှက်မျိုးစိတ်၊ ရှားပါးလိပ်ပြာမျိုးစိတ်လို ဆွဲဆောင်မှုရှိတဲ့ အရာတွေရှိတယ်။ ဒါကို သဘာဝခရီးသွားလုပ်ငန်းတွေအဖြစ် ဆောင်ရွက်သွားနိုင်တဲ့ အားသာချက်တွေ အများကြီးရှိတယ်။ ရင်းနှီးမြှုပ်နှံချင်တဲ့ တိုင်းရင်းသားလုပ်ငန်းရှင်တွေအတွက် အခွင့်အလမ်းကောင်းတွေရှိတယ်ဆိုတာ အားလုံးသိအောင်လုပ်ပြီး ခရီးသွားကဏ္ဍကို စီးပွားဖြစ်လုပ်သွားနိုင်ဖို့ လိုပါတယ်ဟု ကချင်ပြည်နယ်လုပ်ငန်းရှင်များအသင်း၏ အဖွဲ့ဝင်တစ်ဦး ဖြစ်ပြီး Green Xingra Eco Tour လုပ်ငန်း၏ တည်ထောင်သူ ဦးဆန်ခွန်မ်(Mr. Seng Hkum)က ပြောသည်။

လက်ရှိတွင် ကချင်ပြည်နယ်သည် ခရီးသွားကဏ္ဍအနေဖြင့် မြစ်ဆုံနှင့်ပူတာအိုသို့ လာရောက်လည်ပတ်သည့် ခရီးသွား ဧည့်သည်များသာရှိနေပြီး စီးပွားဖြစ်ဆောင်ရွက်နိုင်သည့် ခရီးသွားကဏ္ဍအသွင်ဖြစ်လာရန် ဖွံ့ဖြိုးမှုလိုအပ်ချက် များစွာရှိနေဆဲဖြစ်သည်ဟု ၎င်းကပြောသည်။

ကချင်ကိုလာပြီးလည်ပတ်တဲ့ ခရီးသွားက အောက်တိုဘာကနေ ဧပြီလအတွင်းမှာသာရှိတာများတယ်။ တကယ်တော့ ကချင်ပြည်နယ်ဟာ မိုးရာသီမှာလည်း အပျော်တမ်းရော်ဘာ လှေစီးတာလုပ်လို့ရတဲ့နေရာတွေ အများကြီးရှိတယ်။ ခရီးသွား ကဏ္ဍအတွက် တိုးတက်နိုင်တဲ့ အခွင့်အလမ်းတွေ အများကြီးရှိနေတာကိုလည်း လူသိအောင်လုပ်ပြီး သဘာဝ ခရီးသွားကဏ္ဍ တိုးတက်ဖို့ လုပ်နိုင်ပါတယ်ဟု ဦးဆန်ခွန်မ်ကပြောသည်။ မြန်မာနိုင်ငံရှိ နိုင်ငံခြား ရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှုပမာဏစုစုပေါင်း၏ ကန်ဒေါ်လာ ၈ ဒသမ ၃ ဘီလျံပမာဏကို ကျောက်စိမ်းနှင့်ရွှေတူးဖော်ရေးနှင့် ရေအားလျှပ်စစ်စီမံကိန်းများရှိသော ကချင်ပြည်နယ်တွင် ဝင်ရောက်ထားသည်ဟု Transnational Institute ၏ မြန်မာနိုင်ငံမြောက်ပိုင်းကို အခြေပြုထားသည့် အစီရင်ခံစာတွင် ဖော်ပြ ထားသည်။ ကုန်ထုတ်လုပ်မှုကဏ္ဍ၊ စိုက်ပျိုးရေးနှင့် မွေးမြူကဏ္ဍ၊ သယ်ယူပို့ဆောင်ရေးကဏ္ဍ၊ ဆောက်လုပ်ရေးကဏ္ဍ၊ ခရီးသွား ကဏ္ဍများတွင် ကချင်ပြည်နယ်သို့ ဝင်ရောက်ထားသည့် နိုင်ငံခြားရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှုမရှိသေးဘဲ တိုင်းရင်းသားလုပ်ငန်း ရှင်များ၏ တစ်ပိုင်တစ်နိုင် လုပ်ကိုင်ရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှုများသာရှိထားသည်။ ထို့ကြောင့် ကချင်တိုင်းရင်းသားလုပ်ငန်းရှင်များသည် ကချင် ပြည်နယ်ရှိ အသေးစားနှင့် အလတ်စား စီးပွားရေး လုပ်ငန်းများအတွက် ရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှုများ ပိုမိုရရှိရန်၊ မြန်မာနိုင်ငံအနှံ့အပြားရှိ နေရာများအပါအဝင် နိုင်ငံတကာသို့ ဒေသထွက်ထုတ်ကုန်များနှင့် ဝန်ဆောင်မှုများကို တိုးမြှင့်ဖြန့်ချိနိုင်ရန်နှင့် ရေရှည် တိုးတက်မှုရှိနိုင်သည့် စီးပွားရေးလုပ်ငန်းများကို ဆောင်ရွက်နိုင်အတွက် အဆိုပါဆွေးနွေးပွဲကိုကျင်းပကာ ကချင်ပြည်နယ် အခြေစိုက်စီးပွားရေးလုပ်ငန်း ပေါင်း ၃၀၀ ကျော်က ပါဝင်သွားမည်ဟု ၎င်းတို့ကပြောသည်။

သယံဇာတထုတ်လုပ်တဲ့ လုပ်ငန်းတွေအပြင် စွန့်ဦးတီထွင်လုပ်ငန်းရှင်တွေ ပိုများလာဖို့၊ ထုတ်ကုန်လုပ်ငန်း တွေနဲ့ ဝန်ဆောင်မှု လုပ်ငန်းတွေများလာဖို့အတွက် တွန်းအားပေးနိုင်ဖို့ဖြစ်ပါတယ်။ ကချင်ဒေသခံတွေဟာ စီးပွားရေး လုပ်ငန်းချဲ့ထွင်ဖို့ စွမ်းဆောင်ရည်အလုံအလောက်မရှိဘူး။ ကချင်ပြည်နယ်တိုးတက်ဖို့အတွက်ဆိုရင် ကျွန်တော်ချည်းပဲလုပ်လို့မရနိုင်ပါဘူး။ တခြားသော တိုင်းရင်းသားတွေရဲ့ အကူအညီနဲ့ ပူးပေါင်းမှုလည်းလိုပါတယ်ဟု ဦးနော်ခမ်းကပြောသည်။ ကချင်တိုင်းရင်းသား လုပ်ငန်းရှင်များအသင်းသည် မြန်မာနိုင်ငံတိုင်းရင်းသားလုပ်ငန်းရှင်များအသင်း လက်အောက်ရှိ လူမှုအဖွဲ့အစည်းတစ်ခု ဖြစ်သည့်အတွက် ၎င်းစီးပွားရေးနီး ဖလှယ်ပွဲတွင် ပအိုဝ်း၊ မွန်နှင့်ရခိုင်ဒေသများရှိ အသေးစားနှင့်အလတ်စား၊ အကြီးစား



ကုမ္ပဏီများမှ တာဝန်ရှိသူများလည်း ပါဝင်တက်ရောက် ဆွေးနွေးနိုင်ရန် ဖိတ်ခေါ်ထားသည်ဟု လက်ထောက်အတွင်းရေးမှူး ဒေါ်အန်မာဂျာရမ်က ပြောသည်။ ယခုအခါ ပုဂ္ဂလိကကဏ္ဍ အဖွဲ့အစည်းတစ်ရပ်အနေဖြင့် ပထမဆုံးအကြိမ်ကျင်းပသည့် စီးပွားရေး နှီးနှောဖလှယ်ပွဲသည် ရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှုနှင့် ကုမ္ပဏီများညွှန်ကြားမှုဦးစီးဌာနနှင့် ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်သည့် ရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှု ဖိုရမ်အတွက် ခြေလှမ်းအစဖြစ်သည်ဟုလည်း ၎င်းကပြောသည်။ တစ်နည်းအားဖြင့် ကချင်ပြည်နယ်သည် သဘာဝ သယံဇာတ အပေါ်တွင်သာ မှီခိုနေခြင်းထက် ကုန်ထုတ်လုပ်မှု၊ ခရီးသွားကဏ္ဍ၊ စိုက်ပျိုးရေးနှင့် မွေးမြူရေးကဏ္ဍ၊ ဆောက်လုပ်ရေးကဏ္ဍ၊ ပို့ဆောင်ဆက်သွယ်ရေးကဏ္ဍ၊ ဝန်ဆောင်မှုကဏ္ဍများတွင် စီးပွားရေးဆောင်ရွက်မှု တိုးမြှင့်လာသည့် ခြေလှမ်းအစဖြစ်သည်ဟု ဆိုရမည်ဖြစ်သည်။

Source: The Myanmar Times

<https://www.facebook.com/kope.aung/posts/2485300158405861>

### မြန်မာသို့ အာရှနိုင်ငံများ၏ ရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှုများ တိုးမြှင့်ဝင်ရောက်ရန်ရှိနေ

တောင်ကိုရီးယား၊ ထိုင်း၊ မလေးရှား စသည့် အာရှနိုင်ငံများမှ ရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှုများ ယခုနှစ်အတွင်း တိုးမြှင့်ဝင်ရောက်ရန် ရှိနေကြောင်း မြန်မာနိုင်ငံရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှုကော်မရှင် (MIC)၊ ရန်ကုန် ရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှုနှင့် ကုမ္ပဏီများညွှန်ကြားမှုဦးစီးဌာန (DICA) ညွှန်ကြားရေးမှူးချုပ် ဦးသန့်စင်လွင်က ယနေ့သတင်းစာရှင်းပွဲတွင်ပြောသည်။ ယနေ့ သတင်းစာရှင်းလင်းပွဲမှာ မြန်မာရှိ ကိုရီးယား စက်ရုံ ၁၀၀ ဘဏ်လားဒေ့ရှ်သို့ ပြောင်းရွှေ့မည်ဆိုသော ဘဏ်လားဒေ့ရှ်သတင်းများတွင် ဖော်ပြနေမှုမှာ မဟုတ်ကြောင်း မီဒီယာများကို ရှင်းလင်းခြင်းဖြစ်ပြီး၊ တောင်ကိုရီးယား အပါအဝင် အာရှနိုင်ငံများမှ ရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှုများ ယခုနှစ် တိုးမြှင့် ဝင်ရောက်ရန်ရှိကြောင်း ထည့်သွင်းပြောကြားခြင်းဖြစ်သည်။ ကိုရီးယားရင်းနှီးမြှုပ်နှံသူတွေအနေနဲ့ အဆိုပြုထားတဲ့ လုပ်ငန်းတွေ ရှိသလို လာစုံစမ်းတဲ့ လုပ်ငန်းတွေကလည်း တိုးတက်နေပါတယ်။ ရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှုတွေ ရွှေ့ပြောင်းသွားတာမျိုး လုံးဝ မရှိပါဘူး။ မလေးရှား စီးပွားရေး လုပ်ငန်းရှင် တွေကလည်း နိုဝင်ဘာလ ၅ ရက်က လုပ်ငန်း ၃ ခု ရင်းနှီးမြှုပ်နှံဖို့ လာဆွေးနွေး ထားတယ်ဟု ၎င်းက ပြောသည်။

ဆက်လက်ပြီး ဦးသန့်စင်လွင်က ကျနော်တို့ ကိုရီးယားက ဟိုတယ် လုပ်ငန်းကို ရန်ကုန်တိုင်း မရမ်းကုန်းမြို့နယ်မှာ လုပ်ဖို့ အမေရိကန်ဒေါ်လာ ၅ ဒသမ ၅ သန်း တန်ဖိုးရှိတဲ့ ဟိုတယ်လုပ်ငန်းတခု MIC တင်ဖို့ ရှိတယ်။ မလေးရှားကဆိုရင် မြစ် ကြောင်းကနေ ပြေးဆွဲမယ့် လုပ်ငန်း တခု၊ မြန်မာနိုင်ငံအလယ်ပိုင်းမှာ စက်မှု မြို့တော်တခု နဲ့ လူနေအိမ်ရာတွေ တည် ဆောက်တဲ့ လုပ်ငန်းတွေ လာဆွေးနွေး ထားတယ်။ ထိုင်းနိုင်ငံရဲ့ ရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှုများကလည်း တိုးလာတယ်”ဟု ရှင်းပြသည်။ အာရှနိုင်ငံများမှ လုပ်ငန်းရှင်များသည် ဟိုတယ်လုပ်ငန်းများ၊ ရေနံနှင့် သဘာဝဓာတ်ငွေ့လုပ်ငန်းများ၊ စက်မှု ကုန်ထုတ်လုပ် မှု လုပ်ငန်းများ၊ မော်တော်ကား လုပ်ငန်းများ၊ စက်မှုဇုန် လုပ်ငန်းများ နှင့် အခြား ဝန်ဆောင်မှုလုပ်ငန်းများတွင် ရင်းနှီးမြှုပ်နှံ ရန် စိတ်ဝင်စားကြောင်းသိရသည်။ ညွှန်ကြားရေးမှူးချုပ် ဦးသန့်စင်လွင်က ဆွေးနွေးတာတွေကတော့ တရက်ကို ပြည်တွင်း၊ ပြည်ပ စီးပွားရေး လုပ်ငန်းရှင် ၂၀ ယောက်လောက် ရှိတယ်။ သူတို့အနေနဲ့ ပြန်လာလုပ်ခြင်း၊ မလုပ်ခြင်းကတော့ သူတို့ရဲ့ သဘောထားဖြစ်တယ်။ လုပ်လာ အောင်လို့ ဆွဲဆောင်တာတော့ ကျနော်တို့က လုပ်ရမယ်ဟုဆိုသည်။ တချို့သော ရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှု လုပ်ငန်းများမှာ အချိန်အတိုင်းအတာ တခု စောင့်ဆိုင်း လုပ်ဆောင်ရခြင်း ဖြစ်ကြောင်း၊ အစိုးရ အနေဖြင့်လည်း နိုင်ငံခြား ရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှုများ ဝင်လာအောင် အင်တိုက်အားတိုက်နှင့် ဆောင်ရွက်နေကြောင်း DICA မှ သိရသည်။

ယင်းအပြင် မြန်မာနိုင်ငံသည် ဒေသတွင်းဘက်စုံစီးပွားရေး ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်မှု လွတ်လပ်သောကုန်သွယ်ရေး သဘောတူညီချက် (RCEP) ကို ၂၀၁၉ ခုနှစ် နှစ်ကုန်ပိုင်းတွင် ညှိနှိုင်းဆွေးနွေးမှုများ အပြီးသတ်ရန် ဆောင်ရွက်လျက် ရှိသည်။ အဆိုပါ စာချုပ်သည် အာဆီယံနိုင်ငံများနှင့် တရုတ်၊ ဂျပန်၊ ကိုရီးယား၊ အိန္ဒိယ၊ ဩစတေးလျနှင့်နယူးဇီလန်နိုင်ငံများသို့ မြန်မာ့ပို့ကုန်များကို အကောက်ခွန် ကင်းလွတ် သက်သာခွင့်ဖြင့် တိုးမြှင့်တင်ပို့နိုင်မည့် အခွင့်အလမ်းများ ရရှိနိုင်မည့်အပြင် ရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှုဆိုင်ရာ အခန်းကဏ္ဍလည်း ပါဝင်သဖြင့် မြန်မာနိုင်ငံအတွင်းသို့ စာချုပ်ဝင်နိုင်ငံများမှ ရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှုများလည်း ပိုမို တိုးတက် ဝင်ရောက်နိုင်မည်ဖြစ်ကြောင်း ရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှုနှင့် နိုင်ငံခြားစီးပွား ဆက်သွယ်ရေးဝန်ကြီးဌာနမှ ထုတ်ပြန်ထားသည်။ မြန်မာနိုင်ငံ ကုန်သည်များနှင့် စက်မှုလက်မှုလုပ်ငန်းရှင်များအသင်းချုပ် (UMFCCI) ဒုဥက္ကဋ္ဌ ဒေါက်တာမောင်မောင်လေးက

အခုချိန်မှာ မြန်မာနိုင်ငံက ချစ်သူဝိုင်းဝိုင်းလည်နေတယ်။ စင်ကာပူတို့ ထိုင်းတို့ ဟောင်ကောင်တို့က စီးပွားရေးလုပ်ငန်းရှင်တွေ လာဆွေးနွေးတာရှိတယ်။ အဓိကတော့ ကုန်သွယ်မှုနဲ့ပတ်သက်တဲ့လုပ်ငန်းတွေ၊ ဝန်ဆောင်မှုတွေ၊ ကုန်ထုတ်လုပ်မှုတွေ များတယ်။ အစိုးရအနေနဲ့ကတော့ သူတို့လုပ်သကိုင်သာရှိအောင် လျှပ်စစ်မီးရရှိအောင်၊ မြေရရှိအောင်၊ အလုပ်သမား စွမ်းရည်တွေ တိုးတက်အောင် ပြင်ဆင်ထားသင့်တယ်ဟု ဧရာဝတီသို့ ပြောသည်။

ယင်းအပြင် မြန်မာနိုင်ငံအနေနှင့် နိုင်ငံခြားသား ရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှုများ ဝင်ရောက်ရန်အတွက် စီးပွားရေး လုပ်ကိုင်ရ လွယ်ကူမှု အညွှန်းကိန်း (Ease of Doing Business) တွင် အညွှန်းကိန်း အနေဖြင့် ယခုထက် အဆင့်တက်ရန် လုပ်ဆောင်သင့်သည့် အပြင် အလုပ်ရှင်နှင့် အလုပ်သမား အဆင်ပြေလွယ်ကူစွာ လုပ်ဆောင်နိုင်ရန်အတွက် ပြည်တွင်း၌ ဖြစ်ပွားနေသော အလုပ်ရှင်၊ အလုပ်သမား အငြင်းပွားမှု ပြဿနာများကိုလည်း ပြေလည်အောင်ဆောင်ရွက်ပေးသင့်ကြောင်း ၎င်းကဆိုသည်။ လက်ရှိတွင် နိုင်ငံခြားသား ရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှုသည် မြန်မာနိုင်ငံသို့ ၁၉၈၈ ခုနှစ်မှ ၂၀၁၉ ခုနှစ် စက်တင်ဘာလ ၃၀ ရက်အထိ နိုင်ငံခြားသား ရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှု ဒေါ်လာ ၈၃ ဒသမ ၇၃၆ ဘီလီယံ ဝင်ရောက်ထားပြီး အများဆုံးဝင်ရောက်ထားသည့် နိုင်ငံမှာ စင်ကာပူ နိုင်ငံဖြစ်ကြောင်း DICA စာရင်းများအရသိရသည်။

Source: <https://www.facebook.com/kope.aung/posts/2485285388407338>

The Irrawaddy – Burmese Edition

Thura News Views

**Government fears power shortage**

The Ministry of Electricity and Energy (MOEE) fears that power supply will not meet demand in the upcoming dry season. It warned of potential blackouts as it regulates hydroelectric dams to conserve water.

Hydroelectric dams produce more than half of Myanmar’s electricity, but Myanmar’s dams are under-performing as the dry season approaches. “The dams are not full, unlike in previous years, so we have to cut hydropower plant operations,” the Myanmar Times quoted U Soe Myint, MOEE Deputy Permanent Secretary, as saying. This regulation involves limiting the flow of water through the dams in order to conserve enough water for generating power throughout the dry season.

“The demand for electricity exceeds 1,000 megawatts in summer. [Liquid natural gas] plants are being built to meet the demand,” U Soe Myint continued. The 2019 dry season, too, saw rolling blackouts in Yangon as demand for power out-stripped supply. Nevertheless, it is possible that a recent dramatic rise in electricity tariffs may limit the amount of electricity people are using.

In any case, the government is preparing for the worst. It recently awarded five emergency power tenders, four of which went to Hong Kong-listed V Power Group. Those tenders call for 900 megawatts of new, liquid natural gas-based power.

**Watermelon prices drop as Chinese demand falls**

The price of watermelons, a main agricultural export, has dropped due to low demand from China. It is not the first agricultural export to suffer due to the fickle Chinese market, and may encourage farmers to improve growing standards to access buyers in other countries.

“Prices of around 2,000 yuan [USD 285] per tonne depending on quality have dropped to around 1,600 yuan [USD 228],” U Naing Win, chair of the Myanmar Melon Producers and Exporters Association, told the Myanmar Times. “We made good profit this time last year, but it’s unlikely to be repeated this year.”

Watermelons are one of Myanmar’s largest fruit products with over 800,000 tonnes exported each year.

Fluctuations in Chinese demand for this fruit can have huge impacts on Myanmar's watermelon trade, as the majority of Myanmar watermelons are sold to China. Many other agricultural products, such as rice, rely on the Chinese market as Myanmar farming practices often do not meet standards for European and American markets. "If we can use the Good Agricultural Practices system, we can get more export value," U Naing Win commented to the Myanmar Times.

Another vulnerability for Myanmar agricultural exports is the lack of value-added, downstream products, such as canned goods. These sorts of products tend to have greater market stability than fresh produce, yet Myanmar has exported almost no value-added agricultural products. Producing canned and packaged food, too, may open up western markets to Myanmar exporters.

In the meantime, Myanmar will continue to consume the majority of its produce domestically. The country has more arable land than any of its ASEAN neighbors.

### **Rumors of Korean business pullout false**

A rumor that around 100 Korean businesses will leave Myanmar for Bangladesh is false, said U Thant Sin Lwin, Secretary of the Myanmar Investment Commission (MIC).

Speaking to the Myanmar Times, U Thant Sin Lwin dismissed recent reports in Bangladesh media that the Korean business community would seek better arrangements in Myanmar's western neighbor. "There are no cases at all of South Korean investors returning MIC permits and moving out of Myanmar. In fact, interest among South Korean investors in Myanmar has been mounting," U Thant Sin Lwin told the Times.

Reports of an impending Korean exodus appear to have come from the Bangladesh Economic Zone Authority (BEZA). According to local media, that body claimed the planned Korea Industrial Complex Co Ltd (KIC) would choose Bangladesh over Myanmar for planned industrial zones. But that project is in its early stages and there have been no official changes of plan, U Thant Sin Lwin continued.

South Korea has long been one of Myanmar's chief trade partners. According to government data obtained by the Myanmar Times, the country has invested USD 3.9 billion in Myanmar. The largest Korean-backed industries include oil & gas and manufacturing.

### **Westin to open its first hotel in Myanmar**

Global hospitality giant Marriott International will open the first of its Westin Hotels & Resorts located in Yangon in late 2021, the company announced.

The 26-story tower will be located within a USD 400 million development project controlled by developer Yoma Land, which will be acting as Marriott's local partner in the hotel venture. Paul Foskey, Asia Pacific CEO of the US-listed Marriott International, called the agreement a "milestone" for the company's presence in Southeast Asia, according to the Myanmar Times.

Westin will follow Hilton, Novotel and, most recently, Wyndham Grand in the ranks of major international brands that have entered Myanmar's hospitality market. The Yangon Region Tourism Working Committee granted permits for 21 new hotels between May and August 2019, reported the Daily Eleven. The total investment for those new hotels will be almost USD 240 million.

These new hotels have opened despite disappointing growth in Myanmar's tourism industry. However, investors are banking on an upswing, especially from Asian markets. The Myanmar government has introduced

visa exemptions or paperless visas on arrival for several Asian nations. This year, the government even began granting visas on arrival to visitors from some European nations – specifically Australia, Germany, Switzerland, Russia, Spain and Italy. Whether these relaxed visa requirements will coax a new wave of tourists to the Golden Land, and its many new hotels, remains to be seen.

Source: Thura Swiss News (Issue: 390 November 07, 2019)

## STOCK EXCHANGE (8.11.2019)



Search...



Market Data    Listed Company    Regulations    Learning    Trading    Listing on YSX    About YSX

[Home](#) > [Market Data](#) > [Stock trading data](#)

### Stock trading data

As of 8th Nov. 2019

#### Stock trading

Name	Code	Close	Change	% Change	Open	High	Low	Trading volume	Trading value (MMK)	No. of listed shares	Market Cap. (mil MMK)
FMI	00001	11,000	+0	+0.00%	11,000	11,500	11,000	1,672	18,858,500	27,112,747	298,240
MTSH	00002	3,950	+0	+0.00%	3,950	3,950	3,900	984	3,873,900	38,929,150	153,770
MCB	00003	8,100	-100	-1.22%	8,100	8,100	8,100	409	3,312,900	10,400,986	84,248
FPB	00004	23,000	+0	+0.00%	23,000	23,000	23,000	502	11,546,000	2,472,053	56,857
TMH	00005	3,000	+0	+0.00%	2,900	3,000	2,900	210	610,000	12,823,224	38,470

### Market summary

As of 8th Nov. 2019

#### Today's summary

Index name	Close	Change	% Change	Open	High	Low	Trading volume (shares)	Trading value (MMK)	No. of listed companies	Market Cap. (mil MMK)
MYANPIX	461.24	-0.76	-0.16%	460.30	469.72	460.30	3,777	38,201,300	5	631,585

#### Index chart



# Market Overview

As of 1:00 pm, 8th Nov. 2019

MYANPIX-1	<b>461.24</b> 0.76
Total Volume (shares)	3,777
Total Value (MMK)	38 mil
Listed Company	5
Market Cap. (MMK)	631,585 mil

Name	Code	Price	Change
FMI	00001	11,000	0
MTSH	00002	3,950	0
MCB	00003	8,100	100
FPB	00004	23,000	0
TMH	00005	3,000	0

